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    Az ErdéLyI MAGyAr Néppárt bIhAr MEGyEI hAvILApJA I. évFOLyAM, 5. SzáM, 2013. SzEptEMbEr

A Magyar Polgári Egyesület évek óta szervez 
különböző rendezvényeket a Fekete-Kö-
rös menti magyarlakta falvakban. Szeptem-
ber elsején Várasfenesen tartottak egy kisebb 
szabású szórványfesztivált az Erdélyi Magyar 
Nemzeti Tanács és az Erdélyi Magyar Néppárt 
bihari szervezeteinek támogatásával, tevé-
keny közreműködésével. Épített örökségünk 
egyik objektuma, a 13. századból már csak 
romként ránk maradt Béla-vár tövében tartott 
népünnepélyen nemcsak helybéliek, elszár-
mazottak és környékbeliek (tárkányiak, be-
lényesiek, sonkolyosiak) vettek részt, hanem 
Nagyváradról, Nagyszalontáról, Bélfenyérről, 
Tenkéről és Árpádról is érkeztek buszokkal, 
személyautókkal. A programkínálatban volt 
túrázás, várlátogatás, kispályás focibajnokság, 
szalonnasütés, bográcsozás, napozás, délután 
a rövid református és katolikus áhítatot zenés 

műsor követte: a Nagyváradi Asszonykórus 
népdalokkal, a Váradi Dalnokok katona- és ha-
zafias nótákkal, a szalontai Sztojka Duó ismert 
magyar slágerekkel kedveskedett a hallga-
tóságnak. Aktuális nemzetpolitikai témákról 
Zatykó Gyula, az Erdélyi Magyar Néppárt al-
elnöke, illetve Csomortányi István, az EMNP 
Bihar megyei elnöke szólt és tartott eligazítást. 
Hazainduláskor az érdeklődők megtekinthet-
ték a fenesi tájházat, ami Györffy István Táj és 
Népismereti Otthon néven nyílt meg tavaly jú-
niusban. Az egynapos rendezvény a Bethlen 
Gábor Alap támogatásával valósult meg.

Magyarságtudatunk fenntartása  
és erősítése érdekében
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Megalakult szeptember 3-án az Erdélyi 
Magyar Néppárt élesdi helyi szervezete. Két-
tucatnyi szimpatizáns vett részt az alakuló 
ülésen, amelyen ott volt Zatykó Gyula, a párt 
országos alelnöke, ifj. Szilágyi Ferenc, a Partiu-
mi Autonómiatanács alelnöke és Csomortányi 
István Bihar megyei elnök is, valamint Moldo-
ván Lajos volt szenátorjelölt. 

Szó esett a kisváros és a helyi magyar közös-
ség sajátos problémáiról, a Néppárt országos, 
regionális és helyi terveiről, megtárgyalták egy 
területi pártiroda megnyitásának lehetősé-
gét. Nyomatékosították: a Sebes-Körös völgyi 
magyar szórványban – amelynek Élesd egyfaj-
ta központja – nagyon fontos, hogy az érdek-
védelem és a közképviselet minél teljesebb és 
szélesebb körű legyen, s hogy ne érvényesül-
jön a hatalom megosztó politikája. A Néppárt 
azokért is kiáll, akik nem tartoznak a megyei és 

helyi kiskirályok udvartartásához.
Az ülésen megválasztották az élesdi szer-

vezet vezetőségét: az elnök Kálmán Gabriella 
jogász segítője Fésüs Attila alelnök és Váradi 
Szilvia titkár. A helyi iroda megnyitásáig a 
0743/830-162-es telefonszámon fordulhatnak 
az elnökhöz azok, akik honosítási vagy válasz-
tási regisztrációs ügyekben igényelnek taná-
csot, segítséget, eligazítást.

A mai gazdasági válságban már nem 
nagyon lehet dicsekedni azzal, hogy ősszel 
minden hétvégére jut egy lakodalom. Apáink, 
nagyapáink idejében majd minden hétvégé-
re szokás volt egy ifjú pár boldogító igenére 
lakodalmat ülni, amelyen összegyűlt a falu 
apraja, nagyja. Volt, hogy a családi ház udvará-
ra vagy az utcára felállított sátorban ünnepelt 
a násznép. Ma már ez nem divat, bérelünk la-
kodalmas házat, vagy ha ilyen nincs, megkér-
jük a polgármestert, hogy a kultúrházat bo-
csássa rendelkezésre.

Az érsemjéni kultúrház európai uniós köz-
pénzből felépített közvagyon, amit a semjéni 
adófizető polgárok tartanak fent. Tehát 
külhoni támogatással épült az érsemjéni 
lakosok számára. Kultúrházunknak két olyan 
része van, mely rendezvények szervezésére al-
kalmas: a díszterem és az alagsor.

Térjünk vissza a nagy napra, a lagzira, amely-
nek költségeit ma már egy család hosszú, ke-
serves hónapok, évek munkájával tudja csak 
állni. Sokaknak egyáltalán nem is sikerül az 
anyagi feltételeket biztosítani egy lakoda-
lom megszervezéséhez. Falunk szavazó pol-
gárainak nagy többsége rendszeresen Balázsi 
József polgármesterre adja le voksát, így hát 
méltán fordulnak hozzá a kultúrház bérlése 
ügyében, bízván a jól ismert közmondásban: 
jó tett helyébe jót várj. Ígéretet is kapnak az 
emberkék, hogy megkapják a kultúrház alag-

sorát, de azt, hogy mennyiért és milyen felté-
telekkel, ekkor még senki sem tudja.

A nagy nap előtti hetekben szóbeli biz-
tosítékot kapnak az elöljárótól, hogy kegye-
sen odaadja a kultúrházukat azoknak, akiké. 
A bérleti díjról még nem határozott. A lakoda-
lom hetében értesíti az ünneplés előtt álló csa-
ládot, hogy a mindenki kultúrházáért 1800 lejt 
és még ehhez pluszban kár esetére 1000 lejes 
kauciót tegyenek le. Számoljunk, ez ugye ösz-
szesen 2800 lej a közösségi kultúrházért. A mai 
nehéz világban szép kis summa, csupán pár 
órás terembérlésért.

Lehet, hogy a polgármester a saját jöve-
delme után számította ki ezt az összeget. 
Megérte, hogy ismét megválasztották. Végül 
is mondhatjuk, hogy nagyon érzékenyen 
törődik a választóival!

Ha rövid számításokat végzünk, akkor 
kiderül, hogy a mostani kultúrház alagsorá-
ban lévő terem kétszer annyiba kerül, mint 
a magánkézből bérelt egykori terem. A szá-
mítás nagyon egyszerű: 400 személy helyett 
csak 200 fér el; 400 személyre való étkészlet, 
felszerelés helyett csak 200 fővel kell kalkulál-
ni; nincs kemence, és élő állatok levágásának 
lehetősége sem. A 400 férőhelyért is 1800 lej 
volt a bérleti díj, tehát itt logikusan követke-
zett volna a 900 lej, vagyis a felezés, ehelyett 
duplázás történt. Mindamellett, hogy egy köz-
épület nem kellene profitot termeljen valakik-

nek, hanem a közösség tagjait kellene szolgál-
ja. Ezzel a bérleti díjjal 10 év alatt 150 ezer lejt 
lehetne beszedni, azaz egy szinte teljesen új 
épületet lehetne felépíteni száz lakodalommal 
az évtized során.

Mindent figyelembe véve, az EMNP ér-
semjéni képviselői 900 lejes bérleti díjat ja-
vasoltak, és az 1000 lej garanciapénz eltörlé-
sét, hiszen a tősgyökeres semjénieken, akik 
adófizetők, az esetleges kártétel ellenérté-
két könnyen be lehet hajtani. A többségében 
RMDSZ-es tanács azonban elutasította a javas-
latot, anélkül, hogy egyáltalán érdemben tár-
gyalta volna. „Mi építettük, mi is szabjuk meg, 
hogy mennyi legyen a bérleti díj” – így gon-
dolkodnak a hatalmi mámortól megittasult 
tulipános kollégák. Ha mi, néppártosok ket-
tővel többen lennénk volna a képviselő-testü-
letben, az RMDSZ-esek már nem tudtak volna 
megkerülni bennünket, mert ehhez a határo-
zathoz 2/3-os többség kell.

Ez az eset is mutatja, hogy miért is van 
szükség legalább két fél véleményére, két 
pártra, és lehetőleg kiegyenlített erőviszo-
nyokra. Mert lám, a mi álláspontunk a falu-
beliek érdekét szolgálta volna, mégis elve-
tették. Pedig kevesebb lett volna a bérleti díj, 
ami előbb vagy utóbb mindenkit érinteni fog 
majd.

Az EMNP érsemjéni önkormányzati képviselői

A z Erdélyi Magyar Néppárt Bihar községi 
szervezete a partner ifjúsági szervezettel, a 
Mintával közösen első alkalommal rendezett 
biciklitúrát a Hegyközben. A kétnapos túra 
célja a helybéli fiatalok megismertetése volt 
a vidék fontosabb történelmi emlékhelyeivel.

A túra első állomása a bihari földvár volt, 
ahol Csorba Mihály régész ismertette a vár tör-
ténetét, építésétől Szent László koráig. Érdekes 
volt a helyszínen feleleveníteni az iskolapad-
ban tanultakat. Szinte megelevenedett a hall-
gatóság előtt a táj, és láthatták maguk előtt a 
hatalmas Bihari hercegséget a bihari földvárral 
s a hozzá tartozó településekkel, ahol a biroda-
lomhoz tartozó mesterek éltek, mint Hegyköz-
kovácsiban a kovácsok, Fegyverneken a fegy-
verkészítők stb. Innen a csapat a csatári erdőn 
átvágva Siter felé vette az irányt, ahol megte-
kintették az Árpád-kori templom faliképeit. 

A következő helyszín a hegyközszentim-
rei Adorján-vár volt. Ennek történetét Gorun 
Kovács György professzor mutatta be a 
Borsa és a Csáky család históriáján keresz-
tül. Utolsó állomásként a hegyközszentmik-
lósi termálstrandon álltak meg, itt pihenték 
ki a részvevők a negyven kilométeres, néhol 
erdei utakon és ingoványos, nehéz terepen át 
vezető kerékpártúra fáradalmát.

A Néppárt Élesden is

Érsemjén, ahol jótett helyébe jót ne várj

Biciklitúrán  
a Hegyközben
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Nyilatkozat a FUEN által benyújtott európai 
polgári kezdeményezés elutasítása tárgyában

Az Európai Bizottság főtitkársága szeptem-
ber 16-án hozta nyilvánosságra elutasító vá-
laszát az Európai Népcsoportok Föderatív 
Uniója (FUEN) által benyújtott európai polgári 
kezdeményezés tárgyában.

A válasz indoklása önmagában sokatmon-
dó. Bár az uniót megalapozó szerződések 
védik a nyelvi és kulturális sokszínűséget és 
tiltják a valamely nemzeti kisebbséghez való 
tartozás alapján történő hátrányos megkü-
lönböztetést, mégsem alkotható európai jog-
szabály a fentebb említett értékek védelmé-
ben. Sajnálattal vettük tudomásul, hogy bár ez 
év júniusában, a dél-tiroli Brixenben átadtuk 
saját kezdeményezésünk szövegét és az EB 
jogi szolgálatának negatív véleményezését, az 
RMDSZ szakértőinek nem sikerült olyan szö-
vegváltozatot alkotniuk, amelyet elfogadható-
nak nyilvánítanának Brüsszelben.

A jelenlegi az immár negyedik Brüsszeli visz-
szautasítás a nemzeti közösségek jogai érde-
kében indítandó polgári kezdeményezések 
ügyében.

A magyar–magyar szolidaritás, az európai 
kisebbségi szolidaritás és az autonómiáért 
történő közös fellépés lehetősége ilyen körül-
mények között újból felértékelődik.

Az Erdélyi Magyar Néppárt és az Erdélyi 
Magyar Nemzeti Tanács továbbra is fenntart-
ja véleményét:

a. az európai polgári kezdeményezés 
ügyének nem szabad a politikai verseny áldo-
zatává válnia;

b. felkérjük Tőkés Lászlót, a Kárpát-meden-
cei Magyar Autonómiatanács (KMAT) elnökét, 
hogy hívja össze a Kárpát-medence magyar 
szervezeteinek vezetőit;

c. a magyar-magyar szolidaritás jegyé-
ben felkérjük az RMDSZ-t, hogy vizsgálja felül 
korábbi álláspontját, és vegyen részt a KMAT 
munkálatain egy közös európai polgári kezde-
ményezés megszövegezése érdekében.

Az európai intézmények közönyös, elutasító 
magatartását csakis közös európai összefogás-
sal lehet megváltoztatni.

Brüsszel-Kolozsvár, 2013. szeptember 17. 

Sándor Krisztina
az Erdélyi Magyar Nemzeti Tanács ügyveze-

tő elnöke

Szilágyi zsolt
az Erdélyi Magyar Néppárt alelnöke

Szabó Ödön parlamenti képviselő, az RMDSZ 
Bihar megyei ügyvezető elnöke gyorsreagálásá-
ban előbb bagatellizálni próbálta azt, hogy azt 
Európai Bizottság elutasította az RMDSZ és part-
nerei kisebbségvédelmi európai polgári kezde-
ményezését, majd „részleges eredményekről” 
beszélt, kivárásra és türelemre intett, végül pedig 
Magyarországot célba vevő kommentárt fűzött 
a történtekhez. Szerinte olyan politikai döntés 
született Brüsszelben, amihez hozzájárult Ma-
gyarország és a polgári magyar kormány jelenle-
gi negatív megítélése az EU-n belül. Szabó ismét 
a magyar balliberálisok retorikáját vette át, azét 
az ellenzékét, amely destruktív, nemzetellenes, 
idegen érdekeket szolgáló ügyködésével valóban 
igyekezett és igyekszik negatív képet festeni az 
országról és annak kormányáról.

Európa 47 országában a 340 őshonos ki-
sebbség tagjaiként több mint százmillió lakos 
él kisebbségi sorsban. Nem vagyunk tehát 
egyedül mi, erdélyi magyarok, hanem egy 
nagy közösségnek vagyunk a tagjai – vezette 
fel Zatykó Gyula, az Erdélyi Magyar Néppárt al-
elnöke csütörtöki sajtótájékoztatóját, melynek 
központi témája a kisebbségvédelem volt. 
Azzal, hogy az Európai Bizottság elutasítot-
ta az Európai Népcsoportok Föderatív Uniója 
(FUEN) által benyújtott európai polgári kezde-
ményezést is – amely Zatykó szerint a „legpu-
hább” kisebbségvédelmi csomag volt –, fél-
reérthetetlen módon beigazolódott: az Unió 

továbbra sem óhajt foglalkozni az őshonos 
kisebbségeket megillető jogokkal. A brüsz-
szeli logika, mely alapján a harmadik európai 
polgári kezdeményezést is visszautasították, 
több helyen sántít – mutatott rá Zatykó, aki 
többek között azt nehezményezte, hogy az EU 
az őshonos kisebbségeket egy kalap alá veszi 
az idegen bevándorlók kérdésével.  

A néppárti elöljáró szerint újra kell értel-
mezni az erdélyi autonómiáért folytatott küz-
delmet, stratégiát kell váltani az ugyanazért a 
célért küzdő politikai alakulatoknak. Az Erdélyi 
Magyar Néppárt már többször kezdeménye-
zett párbeszédet az RMDSZ-szel, amely még 

csak válaszra sem méltatta megkeresésüket. 
Az autonómia kérdését nem szabad pártpo-
litikai csatározások szintjén tárgyalni, össze-
fogásra van szükség. Zatykó a sajtó közve-
títésével újabb felhívással fordult az RMDSZ 
elöljáróihoz, mondván: a 2003-ban alakult 
Kárpát-medencei Magyar Autonómiatanács 
(KMAT) szakmai felügyeletével dolgozzanak 
ki egy egységes kisebbségvédelmi stratégiát. 

A sajtótájékoztatón Zatykó Gyula megem-
lítette azokat az utcai akciókat, amelyekkel 
az autonómia szükségességére hívták fel a fi-
gyelmet, külön kiemelve az október 27-re ter-
vezett székely menetelést, amelyet a Székely 
Nemzeti Tanács szervez, és amelyet a Néppárt 
is támogat. 

Hasonló megmozdulás a Partiumban szep-
tember 28-án, szombaton lesz – tájékoztatott 
Kristófi Kristóf, a Néppárt váradi elnöke. Több 
éves hagyománya van immár a partiumi ön-
rendelkezésért meghirdetett kerékpártúrá-
nak, amelyen évről évre egyre többen vesznek 
részt. Idén Margitta lesz a célpont, ahova 
Szatmár, Szilágy és Bihar megyéből egya-
ránt érkeznek kerékpározók. A túrát az Erdélyi 
Magyar Nemzeti Tanács által életre hívott Par-
tiumi Autonómiatanács és az Erdélyi Magyar 
Néppárt szervezi. Érdeklődni a 0740/189-988-
as telefonszámon, illetve a szabomelania@
gmail.com drótpostacímen lehet.

Stratégiaváltásra van szükség a kisebbségi 
érdekérvényesítésben
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Egyelőre elhalasztja az rMdSz a magyar 
szempontból hátrányos régióátszervezé-
si tervek elleni, szeptember végére terve-
zett, nagyszabású utcai tüntetést – jelen-
tette be a párt főtitkára. Ehelyett a három 
székely megyében, valamint a partiumban 
– biharban, Szatmárban és Szilágyban – 
aláírásgyűjtésbe kezd a helyi népszavazá-
sok kiírása érdekében, amelyeken az érin-
tett megyék lakossága valószínűleg azt 
fejthetné ki, melyik régióhoz kíván tartoz-
ni. 

A döntés indoka tehát hivatalosan az, hogy 
a 2012-ben ellenzékbe szorult RMDSZ több 
fronton is offenzívát kíván folytatni a román 
kormány ellen a magyar szempontból elfo-
gadható gazdasági fejlesztési régiók kialakítá-
sa érdekében – e tekintetben a saját, tizenhat 
régiós elképzelését tekinti alapnak, miköz-
ben a közigazgatási régiók lehetőségét elveti. 
Mindemellett megjegyezte: részt vesznek 
mások által szervezett utcai megmozduláso-
kon – amíg azok „a magyar közösség érdeke-
it képviselik, és nem szolgálnak kampánycélt”.

Bizonyos szempontból érthető a szövetség 
döntése. Tüntetésből az utóbbi időben meg-
lehetősen sok volt, és még számos utcai meg-
mozdulást helyeztek kilátásba, ez pedig „tün-
tetésinflációt” eredményezhet, vagyis oda 
vezethet, hogy egyszerűen unalmassá, meg-
szokottá válnak a demonstrációk, amelyeket 
ennek nyomán a „címzett”, azaz a bukaresti 
hatalom sem vesz már komolyan. Ezért nem 

árt alternatív eszközökhöz nyúlni – a helyi 
népszavazás kiírásának követelése például 
ilyen eszköz lehet, hiszen a régiók kialakításá-
nál – amennyiben valóban a decentralizáció 
és a szubszidiaritás a cél – az érintett vidékek, 
megyék lakóinak véleményét kell figyelembe 
venni, nem pedig Bukarestből, a helyi szem-
pontokat figyelmen kívül hagyva kell meghúz-
ni a határokat. Ehhez pedig valóban jó eszköz 
az aláírásgyűjtés.

Másrészt viszont meglehetősen sántít az a 
megjegyzés, hogy csak olyan megmozdulá-
sokhoz csatlakozik az RMDSZ, amelyek „nem 
szolgálnak kampánycélokat.” Ez utóbbi megál-
lapítása ugyanis szubjektív: a Székely Nemzeti 
Tanács (SZNT) által szervezett „nagy menete-
léshez” például csatlakozott a szövetség. Ami 
nem is csoda, hiszen az SZNT nem politikai 
párt, tehát nem közvetlen riválisa az RMDSZ-
nek. Az EMNT nyári tüntetéséhez viszont nem 
csatlakozott – mivel közvetlen politikai rivá-
lisról van szó, amelynek igazából még a lét-
jogosultságát sem ismeri el, ezért presztízs-
veszteségként értékelte volna, ha egy olyan 
megmozduláshoz adja a nevét, amelynek 
nem ő a kezdeményezője. 

Ez a hozzáállás ismét csak abból a logikából 
fakad, miszerint az RMDSZ kizárólag magának 
vindikálja a magyar közösség képviseletét, 
még akkor is, ha a választópolgárok egy – 
igaz, az RMDSZ-hez képest valóban kisebb – 
hányada már a riválisokat is legitimálta a vok-
saival. 

Ismét érdemes kihangsúlyozni, mennyi-
re szubjektív annak a megítélése, mi minősül 
kampányeseménynek. Az RMDSZ akciója 
például nyugodtan tekinthető annak is – kö-
zelednek az európai parlamenti választá-
sok, ezért a tüntetéseken túlmutató akciók-
ra is szükség van, olyan kezdeményezésekre, 
amelyek olyan színben tüntetik föl, mintha 
érdemben tenne valamit. A referendumok 
kérése ilyen akció lehet – miközben a kikény-
szerítésükre kezdeményezett aláírásgyűjtés 
kiválóan alkalmas a szavazóbázisról meglévő 
adatok frissítésére. (Mint ahogy az minden 
egyes, választások előtti aláírásgyűjtési akció 
és minden párt esetében történni szokott). 
Ráadásul a szövetség közleményében maga 
ismeri el, hogy az aláírásgyűjtési akció „jó lehe-
tőség a szövetség álláspontjának, elképzelésé-
nek a népszerűsítésére.” Ez pedig mi másként 
értelmezhető, mint hogy az RMDSZ alig több 
mint fél évvel az EP-választások előtt kampá-
nyakció során hinti az álláspontját?

Félreértés ne essék: nem a helyi referendu-
mok kiírásának kezdeményezése a probléma, 
sőt a kezdeményezés üdvözlendő. Ugyanak-
kor a körítés, az, hogy önkényesen, saját politi-
kai szempontok alapján minősítik kampányak-
ciónak vagy nem kampányakciónak a többi 
magyar szervezet által a közigazgatási átszer-
vezés ellen szervezett megmozdulásokat – mi-
közben az ő kezdeményezésük sem mentes a 
kampányelemektől –, sokat levon az akció hi-
telességéből, és a közös célokért történő ösz-
szefogás esélyeit is rontja. Márpedig ez az, ami 
a legkevésbé szolgálja a magyar közösség ér-
dekeit.

(Mensura Transylvanica)

Lefújt RMDSZ-tüntetés

Partiumi gazdák Magyarország  
legnagyobb agrárseregszemléjén

Az Erdélyi Magyar Gazdák Egyesülete és az 
Erdélyi Magyar Néppárt szervezésében több 
mint száz partiumi gazda utazott szeptember 
21-én Budapestre, a 76. alkalommal megszer-
vezett Országos Mezőgazdasági és Élelmiszer-
ipari Kiállításra (OMÉK). 

Az Arad, Bihar, Szatmár és Szilágy megyéből 
érkező gazdák a huszonegyedik század köve-
telményeinek megfelelő modern mezőgaz-
dasági gépekkel, állatgazdálkodási, kertésze-
ti és élelmiszeripari termékekkel és a legújabb 
technológiát alkalmazó erőgépekkel ismer-
kedhettek meg. Az újdonság erejével ható 
megoldások közül a leginkább azok keltették 
fel a gazdák figyelmét, amelyek kevés befekte-
téssel itthon is alkalmazhatóak. Mindezen felül 
különféle élelmiszerek elkészítésének gyártási 
folyamát is figyelemmel kísérhették a résztve-
vők, és meg is kóstolhatták az elkészült étele-
ket.

A delegációt Zatykó Gyula, az Erdélyi 
Magyar Néppárt alelnöke, Csomortányi István 
partiumi szervezési igazgató, valamint helyi 
néppárti elnökök kísérték el, illetve Mátis Jenő, 
az Erdélyi Magyar Nemzeti Tanács gazdasági 
ügyekért felelős alelnöke.

A Magyarország legjelentősebb, öt napon 

át tartó agrárseregszemléje keretében meg-
tartották a Kárpát-medencei Magyar Gazdák 
Egyeztető Fórumának soron következő gyű-
lését. A jelenlévőknek alkalmuk nyílt a Kár-
pát-medencei magyar gazdaszervezetek kép-
viselőivel találkozni, ugyanakkor a magyar 
Vidékfejlesztési Minisztérium határon túliak-
ra vonatkozó elképzeléseiről is egyeztettek. 
A közelmúltban alakult fórum a határon túli 
magyarlakta területek integrált gazdaságfej-
lesztéséhez, illetve a határon átívelő agrár-
gazdasági együttműködéshez kíván hozzájá-

rulni. Ennek szegmensét képezi az Erdélyben 
is körvonalazódó falugazdász-hálózat, amely 
a magyar vidékfejlesztési, valamint a nem-
zetgazdasági tárca és a Kárpát Régió Üzleti 
Hálózat Zrt. együttműködésének köszönhe-
tően alakul meg azzal a céllal, hogy anyanyel-
vű szaktanácsadással és a pályázatokra való fi-
gyelemfelhívással segítse a magyar gazdákat.

Ezen célok mentén valósulhatott meg a 
partiumi gazdák részvétele a budapesti kiállí-
táson, mely hasznos tapasztalatnak bizonyult 
minden résztvevő számára.
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Az autonóm Partiumi-régióért
dr. SzILáGyI FErENC a partiumi Au-

tonómiatanács alelnöke. A partiumi Ke-
resztény Egyetem oktatója, a debreceni 
Egyetem Földrajzi Intézetének kutatója. 
Elsőként vetette fel tudományos alapos-
sággal a partiumi Fejlesztési régió létjogo-
sultságát és az érmelléki/partiumi magyar-
ság autonómiájának lehetőségét.

– Ön szerint egyenlőségjelet lehet-e tenni a Par-
tiumi Fejlesztési Régió és a PAT által kezdeménye-
zett partiumi autonómiatörekvés között?

– Én nem tennék egyenlőségjelet. Szerin-
tem Románia jelenlegi regionális gazdaságfej-
lesztési felosztása ésszerűtlen, képtelen betöl-
teni azt a feladatot, amire hivatott lenne. Ezen 
a véleményen szerintem nagyon sokan oszto-
zunk. A Partium régióként nagyon könnyen 
definiálható, létjogosultsága megkérdője-
lezhetetlen. Két erős nemzeti közösség él itt 
együtt, számos kisebb csoporttal együtt, na-
gyobbrészt egymással keverten. Itt nem egy 
Székelyföld-típusú autonómiát tartok kézen-
fekvőnek. Sokkal inkább egy olyan regionális 
önrendelkezést, amelynek a működése a szim-
metrikus kétnyelvűség elve alapján szervező-
dik. A régión belül viszont vannak olyan terü-
letek, ahol ma még megvannak az adottságok 
egy területi jellegű magyar autonómiára is. 
Minden lehetőséget vizsgálunk.

– Léteznek erre működő modellek ma az 
Európai Unió területén? 

– A modellek kérdése érdekes és ellent-
mondásos is. Nagyon jók, mert bizonyos ta-
pasztalatok átvehetők, nagyon sok érvet szol-
gáltatnak a munkánkhoz. Másrészről ahány 
autonómia létezik, ugyanannyi modellről be-
szélhetünk, nemigen vannak közöttük egyfor-
mák. Ebből az is következik, hogy egyik sem 
vehető át teljes mértékben. Ez így természe-
tes is, hiszen minden vidék más adottságokkal, 
más kihívásokkal rendelkezik. Ha mindenkép-
pen párhuzamot kell keresni, a Partium Dél-Ti-
rollal vethető össze a leginkább. Az a történel-
mi régió is kevertlakosságú, jelenleg két megye 
alkotja, az egyik olasz nyelvű, a másik vegyes, 
de német többségű. A két megye együtt alkot 
autonóm tartományt. Ez itt nálunk is működ-
hetne.

– Egyik első célkitűzésként a Partium hatá-
rainak, illetve a Partium jelképeinek (zászló és 
címer) javaslati szintű kidolgozását jelölték meg. 
Ebbe az irányba történtek már lépések?

– A Partiumi-régió határainak tisztázása a 
legelső operatív tevékenysége a PAT-nak. Leg-
utóbb az elnökségi ülésen beszéltünk róla, s a 
határvonalat illetően 95 százalékban konszen-
zus van. Ugyanakkor nem kívánunk kilépni a 
Néppárt és az EMNT által elfogadott régióal-
kotási keretből. Javaslatunk megfelel az em-
lített programdokumentum hármasszabá-
lyának (identitás, térszerkezeti kapcsolatok, 
régiós központok szerepe), de nem feledke-
zünk meg arról sem, hogy a bizonytalan von-
záskörzetű határtérségekben a közösségi 
akarat figyelembe vételét ígértük. Javaslatun-
kat még az idén publikálni fogjuk.

– Ön szerint miért van szüksége ennek a tér-

ségnek, amely soha nem volt önálló adminiszt-
ratív entitás, zászlóra és címerre?

– A Partium valóban nem volt egy koher-
ens tartomány-jellegű térség, egységes irányí-
tással és szimbólumokkal. Inkább gyűjtőneve 
volt az országrész vármegyéinek. Ugyanakkor 
más jellemzői mégis egy nagyrégió kialakulá-
sa irányába mutattak/mutatnak. A szimbólu-
mok rendkívül fontosak a hétköznapokban. 
Gyakran tapasztaljuk, milyen jó és rossz in-
dulatokat válthatnak ki. Ezért nagyon óvato-
san kell ehhez a kérdéshez közelíteni. Nyilván 
nagy előny lenne egy történelmi hivatkozási 
alap, hiszen a szimbólumok az idővel neme-
sednek, de annak is tudatában kell lenni, hogy 
a ma patinásnak számító címerek, zászlók a 
múltban valamikor újnak számítottak, azokat 
is megalkották valakik. Ha komolyan vesszük 
a régióépítési elképzeléseinket, meg kell ta-
lálnunk a magunk jelképeit. Ez a kérdés nem 
megkerülhető. Olyan jelképekre van szüksé-
günk, amelyek kifejezik ennek a területnek a 

gyökereit, jelenkori funkcióját, az itt élők lelkü-
letét és mindenki számára elfogadható. 

– Kényes kérdésről beszélünk, hiszen a partiu-
mi románságnak nincs partiumi öntudata, véle-
ményvezéreik pedig gyakran el is határolódnak 
ettől a megnevezéstől, helyette a Körös-vidé-
kit (Crişana) hangoztatják előszeretettel. Létezik 
valamilyen szintű párbeszéd a románság kép-
viselőivel, hogy a térségben élők előbb-utóbb 
egységesen tudjanak fellépni az olyan fajsúlyos 
kérdésekben, mint például a román kormány ré-
giósítási terve, amely a jelen állás szerint az itt élő 
valamennyi nemzetiség számára egyaránt hát-
rányos?

– A partiumi magyar és a Körös-vidéki 
román öntudat szerintem összeegyeztethető. 
El tudom képzelni a párhuzamos névhaszná-
latot, amire számos példa létezik ma Európá-
ban. Egy konkrét példa: a német Süd-Tirol és 
az olasz Alto-Adige ugyanazt a területet fedi 
le, és mindkettő hivatalos. Tudomásom szerint 
a Nagyvárad központú régió kérdésében kon-
szenzus van a helyi politikai szereplők között, 
még ha látványos együttműködés nincs is. Ezt 
a politikai szervezeteknek kellene felvállalniuk.

– A tervezett tájékoztató anyagok a magyar 
mellett megjelennek majd román, illetve angol 
nyelven is? Utóbbi ugyebár azért is fontos, hogy 
az EU, illetve más fórumok is első kézből tájéko-
zódhassanak a partiumiak helyzetéről, jövőbeni 
elképzeléseiről.

– Mindenképpen jó példa és iránymuta-
tó ebben a témában a közelmúltban bemu-
tatott infógrafika, melyet a Bálványosi Intézet 
készített az autonómia témájában. Ez egysé-
ges arculattal három nyelven készült (magyar, 
román, angol). Ezt az utat kívánjuk folytatni. 
Még fontosabb a közvetlen kapcsolat a közös-
ségeinkkel. Erre kiváló alkalom lesz a szeptem-
ber 28-i biciklis rendezvényünk, melynek vég-
pontja Margitta. Négy irányból érkeznek majd 
azok az emberek, akik hisznek a Partiumi-régi-
óban és vállalják a kerékpározás fáradalmait is, 
hogy felhívják a figyelmet erre az ügyre.
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Augusztus derekán, a legnagyobb kániku-
lában is mozgósította híveit az Erdélyi Magyar 
Néppárt nagyszalontai szervezete. Balogh 
János elnök telefonhívására legalább kéttu-
catnyian jelentkeztek a megadott időpont-
ban és helyszínen, hogy segítséget nyújtsanak 
a kutyamenhely működtetőinek. A szalon-
tai futballpálya melletti létesítmény vezetője, 
Kertész Antónia a világhálón kért segítséget, 
a felajánlkozó néppártosok többsége helybé-
li volt, de jöttek Bélfenyérről is, és csatlakoz-
tak a Minta fiataljai is néhányan. Az SOS Dogs 
kutyamenhelyen állatorvosi rendelőt hozná-
nak létre, egy félig sem kész épületet kellett 
mentesíteni emberi erővel az ott felhalmozott 
építési törmeléktől és szeméttől. A tervezett 
időpontra nem lettek készen ezzel, de a csapat 
nem adta fel, és néhány nap után újból neki-
lendült. Nagy Attila utánfutós traktorral szál-
lította el önkéntesen a kikotort hulladékot. A 
menhely felelőse üdítővel látta el a munkálko-
dókat, végül egy-egy ajándék pólóval köszön-
te meg a néppártosok szolgálatkészségét.

Sára péter

Az ember leghűségesebb barátjáért

Alig két hónappal ezelőtt alakult meg Nagy-
szalontán a Néppárt ifjúsági partnerszerveze-
tének, a Mintának a helyi sejtje, máris tiszt-
újításra került sor. Fodor Attila alelnök a 
közgyűlésen kijelentette: köreikben semmi-
lyen bomlasztó erőnek helye nincs! Sajnálatos, 
hogy Makkai Ágota elnök személyes sérelme-
it hangoztatva lemondott, sőt hátat fordított 
a Mintának, ráadásul konkrétumokat nélkülö-
ző vádjaival telekürtölte a világhálót, alkalmat 
adva a balliberális, tulipános médiának, hogy 
szennyes tollát beletörölje a polgári oldalba. 
Meggondolatlanul cselekedett, de senki sem 
pótolhatatlan. Az ifjak a megüresedett elnöki 
tisztségbe egyhangúlag Horváth Zoltánt vá-
lasztották. A Minta új szalontai vezetője meg-
köszönte a bizalmat, és bejelentette: máris két 
új tag kérte felvételét az ifjúsági szervezetbe, 
Nagy Edina és Moldován Mihály. Az ülésen 
megerősítették tisztségében a két alelnököt, 
Fodor Attilát és Balogh Csillát, utóbbi amúgy a 
Minta megyei elnöke is.

Szépen telnek a hónapok, de még semmi 
nyomozati eredmény, amióta az Erdélyi 
Magyar Néppárt és az Erdélyi Magyar Nemzeti 
Tanács nagyszalontai, Kossuth utcai irodahá-
zát emberi ürülékkel mocskolták be. Balogh 
János, a Néppárt helyi elnöke azonnal felje-
lentést tett a helyi rendőrségen a június 6-ára 
virradó reggelen. Azon nyomban a helyszín-
re érkezett két rendőraltiszt, akik annak rendje 
és módja szerint jegyzőkönyvezték a csúfos 
esetet. Aztán azzal távoztak, hogy a házigaz-
dák jelentkezzenek, ha valami érdemlegeset 
hallanak vagy megneszelnek (!?).

Nemrég érdeklődtünk a nyomozás állása 
felől, de egyebet annál, hogy néhány gyanús 
egyént kihallgattak, nem tudtunk meg. Jelen-
leg már más rendőr foglalkozik az üggyel, nem 
a ténymegállapító, de nincs előrelépés. Pedig 
a gyalázatos cselekedetnek nem lenne szabad 
felderítetlenül és megtorlatlanul maradnia.

Tisztújítás volt a szalontai mintásoknál A közömbösség 
homályában

Lemostuk a gyalázatot...

KONzULI NAp vOLt SzALONtáN * Szep-
tember 19-én az Erdélyi Magyar Nemzeti 
Tanács (EMNT) és az Erdélyi Magyar Néppárt 
(EMNP) közös irodájában konzuli napot tar-
tottak azon állampolgárok részére, akik ho-
nosítási és választási regisztrációs kérelmeik-
kel keresték fel a Kossuth Lajos utca 4. szám 
alatti székházat. A kolozsvári főkonzulátus 
munkatársai ellátogattak a tenkei község-
házára is, ahol honosítási okiratokat vettek 
át a környékbeli igénylőktől. A továbbiak-
ban havi rendszerességgel tartanak konzuli 
napokat Nagyszalontán, legközelebb 
október 16-án, a dél-bihari szórványmagyar-
ságot i kiszolgálva.
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Tárgyalna az EMNP – de van kivel?

Partiumi Minta-találkozó volt Tasnádon

Ismét tárgyalást ajánlott az Erdélyi 
Magyar Néppárt (EMNp) az rMdSz-nek a 
romániai magyar közösséget érintő ügyek-
ről – többek között az alkotmánymódosí-
tásról, a régióátszervezésről, az európai 
polgári kezdeményezésről és a jövő évi 
európai parlamenti választásokra való fel-
készülésről. 

A kezdeményezés jogos, hiszen az erdélyi és 
partiumi magyar közösség jövője szempont-
jából létfontosságú ügyekről van szó. Ugyan-
akkor az RMDSZ eddigi hozzáállását ismerve 
előfordulhat, hogy ismét meddő lesz a próbál-
kozás.

Az EMNP közleménye is emlékeztet, hogy 
a szövetség még csak nem is válaszolt arra a 
júliusi felhívásra, amelyben szintén egyezte-
tést javasoltak a magyarság számára fontos 
ügyekben. Ráadásul az RMDSZ azokon a tün-
tetéseken sem volt hajlandó részt venni, ame-
lyeket a néppárt a nyár folyamán szervezett 
a tervezett, magyar szempontból hátrányos 
régióátszervezés ellen. Mindezek fényében 
kérdéses, hogy a szövetség engedne eddigi 
álláspontjából. Mert igaz ugyan, hogy az el-
lenzéki lét keserves, főleg anyagi szempont-
ból, ugyanakkor mégis van egy nagy előnye: 
szabadon lehet bírálni a kormányt, amelynek 
népszerűtlen intézkedéseiért immár semmi-
lyen felelősség sem terheli a szövetséget. Rá-
adásul a kormány számos olyan intézkedést 
hozott, vagy tervez, amelyek hátrányosak le-
hetnek a magyar közösségre nézve, illetve 
gyakran alkalmaz magyarellenes retorikát. Ez 

pedig ostromlott vár érzést kelt a magyar vá-
lasztópolgárokban, akik ennek nyomán hajla-
mosabbak arra, hogy a járt utat a járatlannal 
szemben előnyben részesítve a megszokott 
párt mögött tömörüljenek. Ugyanakkor a szö-
vetség vezetői kevésbé tarthatják szükséges-
nek, hogy tárgyaljanak, mert a román köz-
vélemény-kutatási adatok szerint az RMDSZ 
országos támogatottsága meghaladja a parla-
menti küszöb átlépéséhez szükséges öt száza-
lékot – bár ez csalóka lehet az akár két-három 
percentes hibaszázalék  miatt.

Pedig például az európai parlamenti vá-
lasztások ügyében fontos lenne az együttmű-
ködés az erdélyi magyar politikai élet pártjai 
között. Még akkor is, ha az RMDSZ a romániai 
magyarok több mint 80 százalékának a voksait 
kapta meg a tavalyi választásokon – bár ezt a 
„fölényt” sem árt óvatosan kezelni az alacsony 
részvétel és a korlátozott konkurencia okán. 
Nem vet jó fényt az RMDSZ-re, ha úgy tesz, 
mintha annak a mintegy tizenöt százaléknyi 
magyar választónak a voksai, akik más magyar 
pártra szavaztak, illegitimek volnának. A romá-
niai magyar közösség számára fontos az EP-je-
lenlét, és fontos lenne, hogy ne legyen keve-
sebb a jelenlegi három képviselőnél. 

Ugyanilyen lényeges lenne az egységes, a 
lehető legtöbb magyart megmozgató fellé-
pés a hátrányos, központosítással egyenér-
tékű „regionalizáció” ellen, hiszen azzal, hogy 
a kormány az úgynevezett régióközpontok-
ba telepít át hatóságokat, épp a szubszidiari-
tás elvét csúfolja meg. Az RMDSZ politikusai 
gyakorta hangoztatják ezt az érvet, mégis el-

zárkóznak attól, hogy együttműködjenek az 
ellene való küzdelemben a szintén az erdélyi 
magyarok egy része – még ha kisebb része is, 
mint az RMDSZ – által legitimált EMNP-vel.

Kérdéses, meddig működik az a stratégia, 
hogy az RMDSZ ellenségnek tekinti a Nép-
pártot. Egymás bírálata persze jogos, hiszen 
eltérő módszereket tartanak jónak céljaik el-
érésére. Ugyanakkor régen rossz, ha az ideo-
lógiai ellentétek, a pártpolitikai érdekek felülír-
ják a közösség érdekeit. Az egységes fellépés 
akkor is lehetséges, ha külön politikai táborok-
ról van szó – csak akarni kell, hiszen annak az 
egyre nagyobb számú magyarnak is képvisel-
ni kell az érdekeit, aki nem az RMDSZ-ben látja 
a megoldást. 

Az EMNP most – kommunikációs szinten – 
magához ragadta a kezdeményezést, és egye-
lőre kisebbik pártként felajánlotta az együtt-
működést az RMDSZ-nek. A labda a szövetség 
térfelén pattog – rajta áll, hogy a relatív válasz-
tási siker és a román állami legitimáció tuda-
tában elutasítja a feléje kinyújtott kart, vagy 
tárgyalóasztalhoz ül a minél szélesebb körű 
erdélyi magyar együttműködés érdekében.

A Szatmár megyei Tasnád városában tar-
tották meg szeptember 6–8. között az erdélyi 
Magyar Néppárt ifjúsági partnerszervezeté-
nek, a Mintának a partiumi régiótalálkozóját. 
Ezen közel harminc küldött vett részt Szatmár 
és Bihar megyékből. A háromnapos rendez-
vényen Nagytarna, Bélfenyér, Érkörtvélyes, Ér-
semjén, Nagyszalonta, Bogdánd és Tasnád te-
lepülések mintásai képviseltették magukat 
– számolt be róla Vass Tamás, a Minta partiumi 
régióért felelős országos alelnöke. 

Az első nap az ismerkedésé volt, majd 
szombaton megválasztották a területi vezető-
ket. A voksolás előtt Vass rövid beszédet inté-
zett a jelenlévő 15 és 35 év közötti fiatalokhoz, 
kiemelve a szavazás fontosságát: „Figyeljünk 
oda, hogy ügyes, bátor, igaz, magyar érzelmű 
embereket válasszunk, olyanokat, akik erősek, 
kemények és az új egységben nem ismerik a 
félelmet, a gyűlölködést, a megalkuvást és a 
kirekesztést.” 

Beszélt a fiatalokhoz Zatykó Gyula, a Néppárt 
partiumi régióelnöke is, aki elismerően szólt a 
jelenlévőkről, azokról, akiknek nem mindegy, 
hogy milyen jövőjük lesz, tenni akarnak, bele 
akarnak szólni a közügyekbe. Véleménye 
szerint az elmúlt húsz év az erdélyi magyar kö-
zösséget nem építette, hanem szétmorzsolta. 

Azok az emberek, akik külföldre mennek, talán 
gazdaságilag jobban állnak, mint azok, akik itt 
maradtak, azonban két dolog biztosan hiány-
zik az életükből: a szülőföld és a barátok. Majd 
hozzátette, hogy ezek az emberek gyökérte-
lenné válnak, s akinek nincs gyökere, azt úgy 
viszi a szél, hogy azt még nézni is rossz. Zatykó 
szerint nem a kivándorlásban rejlik életünk 
megoldása, de abban sem, hogy itt maradunk 
és nyomorgunk, hanem abban, hogy tenni 
akarunk azért, hogy a környezetünk megvál-
tozzon. Egy fecske nem csinál nyarat, mondják 
sokan, azonban gondoljunk arra, hogy Tőkés 
László annak idején olyan történelmi tettet 
hajtott végre, ami gyökeresen megváltoztatta 
az itt élők életét.

A régióelnök beszédében rámutatott a 

közpénzekből történő lopásokra, hiszen Kö-
zép-Európában egyedül csak Romániában 
kerül egy kilométer út leaszfaltozása a reális 
ár duplájába, a többi magánzsebekbe ván-
dorol. Az adók Bukarestbe vándorolnak, és 
csak nagyon kis hányadukat utalják vissza a 
Partiumba, az önkormányzatoknak, azonban 
ha egy föderális Romániában élnénk (mint 
amilyen Svájc, Ausztria, Németország), akkor 
a gazdasági mutatók alapján kapnánk vissza 
mi is a közpénzeket. A partiumi, erdélyi nagy 
cégek Bukarestben adóznak, s az innen elván-
dorolt pénzösszegek további sorsa rejtély – 
magyarázta Zatykó.

  A Minta-tagok figyelmét felhívta arra is, 
hogy altalajkincseinket bukaresti vagy külföldi 
cégek aknázzák ki. Egy nagyon aktuális téma a 
verespataki aranybánya, ami szintén egy kor-
rupciós ügy. 

A Szatmár megyei Minta elnökévé Balogh 
Róbertet, míg alelnöknek Vass Tamást válasz-
tották. A Bihar megyei elnök Balogh Csilla lett, 
alelnök pedig Pataki Attila. A szavazást köve-
tően Tőke Ervin, a Minta országos elnöke gra-
tulált az elnökségi tagoknak, biztosította őket 
támogatásáról. Ő Csíkszeredából utazott Tas-
nádra, hogy részt vegyen az ifjúsági szervezet 
partiumi küldöttgyűlésén.
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– Az Erdélyi Magyar Néppártnak határozott 
álláspontja van az Erdélyi-érchegységbe, Veres-
patakra tervezett monstruózus beruházással 
kapcsolatban, ami talán már közismert: nincs 
szükség semminemű olyan bányaipari „fejlesz-
tésre”, ami minden vonatkozásában táj- és kör-
nyezetromboló, élettérszennyező, beláthatat-
lan kihatással az egész Kárpát-medencére, de 
tán még azon is túlra. Kormányzati tényezők 
szerint a romániai lakosság többsége támogatja 
a bányanyitást. Valóban így lenne? – tettük fel a 
kérdést zAtyKÓ GyULáNAK, a Néppárt Par-
tiumért felelős alelnökének.

– Ez szemenszedett hazugság, manipula-
tív propaganda, amit arra alapoznak, hogy az 
idegen érdekeltségű RMGC vállalat munkahe-
lyeket ígér és biztonságos technológiát. Ami a 
munkahelyeket illeti, több mehet tönkre, mint 
amennyi létrejön. A kiaknázás során olyan ci-
ántartalmú zagytározó alakul ki, melynek 
mérete a Velencei-tóéhoz hasonló. Három-
száz hektáron lep majd el mindent a ciános 
víz. Kipárolgása esőként hull vissza a környe-
zetre. A környéken több száz gazda és család-
ja él szarvasmarhatartásból. Ki fog vásárol-
ni ezektől a gazdáktól olyan tejet vagy húst, 
amelyik egy ciántartalmú tó környékén legelő 
állattól származik? Ki fog turistaként a család-

jával, a környékre látogatni tudván, hogy egy 
méregtelep van a környéken? Az aranybánya 
körülbelül másfél évtizedik üzemelne, adna 
munkát, míg a hatása több évtizedekre lehe-
tetlenítheti el a környékbeliek megélhetését. 
Ami a biztonságos technológiát illeti, abszo-
lút biztonság nincs. Soha nem lehet tudni, a 
természet milyen erővel támad, illetve mit bír 
ki a zagytározó gátja. Ha ez az emberi épít-
mény valamilyen előre nem látható okból át-
szakadna, ez rettenetes pusztítást okozna. El 
sem tudjuk képzelni, milyen hatása lenne az 
itt élő emberekre, de még a távolabbi környe-
zetre is, hosszú évtizedeken keresztül. Mindezt 
úgy vállalja az itt élő közösség, hogy a haszon 
tetemes része kimegy az országból. Ennek 
tükrében úgy gondoljuk, ilyen körülmények 
között nem szabad ennek a projektnek zöld 
utat adni.

Veszedelmes tervezgetés

Románia szinte minden nagyobb városában 
hetek óta zajlanak a kisebb-nagyobb tömeg-
tüntetések a tervezett verespataki bányanyitás, 
valamint a regnáló kormányzat ellen. Az egész 
korrupt politikai osztály távozását és felelősségre 
vonását szorgalmazó demonstrálókat a külön-
féle civil szervezetek hívják a terekre, miközben 
a politikai szervezetek többsége lapít. Bihar me-
gyében egyedül az Erdélyi Magyar Néppárt segíti 
és támogatja az öntudatos kiállást, a szervezet 
vezetői és tagjai magánemberekként is rendsze-
resen élnek az állampolgári véleménynyilvánítás 
és tiltakozás jogával e közösségi alkalmakon


